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نویسنده  صفورا  محمدعلی، 
سینمایی   فیلم  کارگردان  و 
»پس از عاشقی« ضمن تشریح 
ملاحظات مالی تولید این پروژه 
تاکیدکرد: برای بازیگران اصلی 
سوپراستارها  سراغ  فیلم  این 
نخواهیم رفت. محمدعلی صفورا 
که به تازگی پروانه ساخت »پس 
از عاشقی« صادر شده است، در 
گفت وگو با مهر درباره این پروژه 
توضیح داد: این پروژه یک فیلم 
رئال و غیرانیمیشنی است که در 
ادامه علایق و تخصص اصلی من 
در سینمای زنده، به دنبال ساخت 
آن هستم. پیش از این هم در 
دو نوبت پروانه ساخت برای آثار 
دیگری گرفته بودم که به سرانجام 
نرسید و امید داریم این بار شرایط 
تولید به وجود بیاید. وی ادامه داد: 
داستان فیلم »پس از عاشقی« یک 
درام عاشقانه و شاعرانه است که 
در قالب یک فیلم جاده ای روایت 
می شود. امیدواریم بتوانیم در 
فصل پاییز ساخت این فیلم را آغاز 
کنیم و به مرحله تولید برسانیم. در 
حال حاضر با آقای امجدی مقدم 
مشغول  تهیه کننده  به عنوان 
مقدماتی همچون انتخاب بازیگر 
هستیم و پیش تولید را هم آغاز 
کرده ایم. مهم ترین مساله در این 

مرحله انتخاب بازیگران است که 
اگر به سرانجام برسد، کار را کلید 
می زنیم. صفورا درباره گزینه هایی 
که برای ایفای نقش در این پروژه 
در نظر دارند افزود: چند بازیگر 
را به عنوان گزینه اصلی انتخاب 
کرده ایم که اولین گزینه میسر 
نشد و حالا سراغ گزینه های دیگر 
داریم می رویم. در مجموع درگیر 
مقدمات هستیم اما قصد داریم 
حتما فیلم را در فصل پاییز کلید 
بزنیم. وی درباره جذب سرمایه 
برای پروژه هم توضیح داد: در 
حال حاضر تامین سرمایه این 
پروژه برعهده خود بنده و آقای 
امجدی مقدم است تا ببینیم آیا 
سازمان و ارگانی به عنوان حامی 
پای این کار می آید یا خیر. فعلا 
تصمیم بر این است که خودمان 
برعهده  را  کار  سرمایه  تامین 
کارگردان  این  باشیم.  داشته 
سینما درباره جذب سرمایه در 
شرایط فعلی سینمای ایران هم 
توضیح داد: واقعیت این است که 
امروز سرمایه گذاران کمتر سراغ 
فیلم های فرهنگی می آیند و سراغ 
فیلم هایی می روند که سوپراستار 
داشته باشند و نگاه شان هم به بازار 
باشد. فیلم ما قطعا چنین فیلمی 
نیست. البته معتقدیم با ساختار 

و قصه درست، حتما مخاطب عام 
هم با فیلم ما همراه خواهد شد. 
بودجه ما در حال حاضر حتما به 
بودجه سینمای بدنه نمی رسد، اما 
تمام تلاش مان این است که فیلمی 
آبرومندانه را به صورت لوباجت، 
با بودجه ای حداقلی را به تولید 
برسانیم. می خواهیم فیلمی بسازیم 
که هم جنبه فرهنگی و هنری آن 
مدنظر باشد و هم مخاطب عام 
بتواند با آن ارتباط برقرار کند. 
صفورا با تایید افزایش هزینه های 
فیلمسازی در کشور ادامه داد: 
امید ما این است که سازمان هایی 
که در درجه اول متولی حمایت 
از فیلم اولی ها هستند و در درجه 
بعد مسئول حمایت از آثار فرهنگی 
هستند، از تولید این پروژه حمایت 
کنند. امیدواریم بتوانیم در کنار 
بودجه هایی که خودمان تامین 
کرده ایم، از این سازمان ها و نهادها 
هم حمایت هایی را جذب کنیم تا 
فیلم از زاویه تامین بودجه دچار 

آسیب نشود. 
  تاثیر تورم 

 این کارگردان باسابقه سینمای 
انیمیشن درباره ورود خود به حوزه 
کارگردانی فیلم زنده، اظهارداشت: 
از  انیمیشن  سینمای  در  من 
سمت سینمای رئال مامور بودم، 
چراکه تحصیلات من در حوزه 
کارگردانی سینمای زنده است. 
تعداد قابل توجهی هم فیلم زنده 
در فرمت ۸، ۱۶ و ۳۵ میلیمتری 
کارگردانی کرده ام که همه آنها 
هم جایزه گرفته اند. در کنار این 
آثار کارهای مستند بسیاری هم 
ساخته ام. انیمیشن را در کنار 
این دو مدیوم دنبال کرده ام. قصه 
تعیین می کند که در چه فضا و 
مدیومی باید آن را کارگردانی 
کنم. همیشه هم هر سه حوزه 
را در کنار یکدیگر پیش برده ام 
اما در حدود ۱۰ سال بود که 

فیلمسازی من در حوزه مستند و 
رئال مسکوت مانده بود و بیشتر 
تعداد انیمیشن در تلویزیون و 
جاهای دیگر کار کردم. وی افزود: 
تا به امروز سه یا چهار فیلمنامه 
سینمایی را آماده تولید کرده ام 
که دو تای آنها پروانه ساخت 
هم گرفت اما به دلیل مشکلاتی 
و  تهیه کنندگی  حوزه  در  که 
کارگردانی اولی وجود دارد، به 
سرانجام نرسید و رها شد. روی 
فیلمنامه »پس از عاشقی« هم 
به مدت سه سال کار کرده ام و 
ساخت  پروانه  دریافت  با  حالا 
آماده تولید است. الان زمانش 
سینمای  سراغ  مجدد  که  بود 
زنده بیایم. این سینماگر درباره 
تاثیر افزایش دستمزد بازیگران 
بر گران شدن فرآیند فیلمسازی، 
گفت: واقعیت این است که اجزای 
اقتصاد سینمای ایران به شکلی 
ناموزون کنار یکدیگر قرار گرفته، 
در خیلی از بخش ها دستمزدها 
اندک است و تنها در بعضی بخش ها 
دستمزدها، هزینه های کلانی را 
به پروژه تحمیل می کند که یکی 
از این بخش ها بازیگری است. در 
شرایط فعلی تورم روی هزینه همه 
تاثیر گذاشته  بخش های تولید 
است و تنها برای تامین غذای گروه 
و پذیرایی طی یکماه تولید، چیزی 
در حدود ۱۰۰ میلیون تومان باید 
در نظر بگیرید! این هزینه ها پیش تر 
بسیار پایین تر بود. در این شرایط ما 
حتما سراغ سوپراستارها نخواهیم 
رفت. سراغ بازیگرانی می رویم که 
بازیگری هم عشق آنها باشد، هم 
هنرشان و هم حرفه شان. وی در 
پایان تاکیدکرد: با احترامی که 
برای سوپراستارها قائلم معتقدم 
شاید »عشق به کار« در میان آنها 
کمرنگ تر شده باشد. ما برای این 
پروژه سراغ بازیگرانی نرفته ایم که 

بخواهند ارقام نجومی بدهند. 

سریال های شبکه خانگی 
تازه می شود

 جلیل فرجاد: 
پیشنهادات تازه برای بازیگری 

کم رمق هستند
پیشکسوت  بازیگر  فرجاد،  جلیل 
بازیگری  حوصله  دیگر  گفت:  تلویزیون 
ندارم، پیشنهاداتی همیشه هستند، اما باید 
توان حضور در پروژه ها را از لحاظ روحی 
داشته باشم که اینطور نیست. جلیل فرجاد 
درباره فعالیت های خود در عرصه بازیگری 
اظهارداشت: به تازگی برای بازی در سریال 
تلویزیونی »بی همگان« به کارگردانی اصغر 
هاشمی و تهیه کنندگی مهران مهام به توافق 
رسیده و یکبار هم جلوی دوربین رفته ام. وی 
درباره حضورش در سریال »بی همگان« 
اضافه کرد: کار با مهران مهام و اصغر هاشمی 
را دوست داشتم، از سویی فیلمنامه برایم 
جذابیت های خاص خود را داشت، قرار بود 
یکسال پیش این پروژه کلید بخورد، در آن 
زمان پیشنهاد بازی در آن را رد کردم، اما 
امسال به اصرار دوستان و خانواده سر پروژه 
حاضر شدم. فرجاد درباره دلیل کم کارشدن 
خود در عرصه بازیگری بیان داشت: دیگر 
حوصله بازیگری ندارم، پیشنهاداتی همیشه 
هستند اما باید توان حضور در پروژه ها را از 
لحاظ روحی داشته باشم که اینطور نیست. 
آدم وقتی در زندگی مشکلاتی داشته باشد 
نمی تواند روی کارش تمرکز داشته باشد و من 
هم به دلایلی که قطعا همه می دانند در خانواده 
مشکل بزرگی را تجربه کردم و به همین دلیل 
حوصله کار نداشتم. وی درباره حضور کمرنگ 
خود در سینما طی سال های گذشته تاکید 
کرد: وقتی مرا برای بازی در سینما دعوت 
نمی کنند چکار باید بکنم، وقتی پیشنهادی 
نیست طبیعتا من هم کم کار می شوم، من که 
نمی توانم به دفترهای سینمایی رفته و برای 
بازی خواهش و تمنا کنم. بالاخره اگر کسی ما 
را بخواهد به ما زنگ می زند. حتما از من یا بازی 
من خوششان نمی آید که فراموش شده ام. 
فرجاد در همین رابطه ادامه داد: خوشبختانه 
دوستان هنوز در تئاتر به یاد من هستند و 
گه گاه بازی در تئاتر به من پیشنهاد می شود، 
آخرین بار هم در نمایش »بانوی محبوب من« 
به کارگردانی گلاب آدینه حضور داشتم که 
استقبال بی نظیری هم از آن به عمل آمد. این 
نمایش نزدیک به ۴۶ شب با حداکثر ظرفیت 
روی صحنه رفت. این بازیگر سینما و تئاتر 
خاطرنشان کرد: »بانوی محبوب من« تجربه 
بسیار جذابی برای من بود، در ابتدا به دلیل 
همان بی حوصلگی و مشکلات نمی خواستم 
سر این کار هم بروم، اما به اصرار دخترانم و 

دوستان سر این پروژه حاضر شدم.

  معاون پایش و نظارت ساترا از 
صدور مجوز برای برنامه های »دست 
به مهره« و سریال های »پوست شیر« 
و »آنتن« برای انتشار در شبکه نمایش 
خانگی خبر داد. محمد حسام پور 
درباره پخش برنامه ها و سریال های 
جدید پلتفرم ها خبر داد و گفت: 
سریال »پوست شیر« به کارگردانی 
جمشید محمودی و تهیه کنندگی 
نوید محمودی برای انتشار در رسانه 
»فیلم نت«، برنامه تلویزیونی »دست 
به مهره« با اجرای اشکان خطیبی 
برای انتشار در رسانه »نماوا« و 
سریال طنز »آنتن« به کارگردانی 
سیدابراهیم عامریان برای انتشار 
در رسانه »نماوا« در شورای صدور 
مجوز انتشار ساترا بررسی و اعضای 
شورا با انتشار این برنامه ها موافقت 
کردند. وی اضافه کرد: سریال »پوست 
شیر« در گونه سریال های پلیسی 
و جنایی است که شهاب حسینی 
و هادی حجازی فر از بازیگران این 
سریال هستند. »دست به مهره« 
مسابقه تلویزیونی است که با دعوت 
از بازیگران طنز، چالش های مختلفی 
را در قالب مسابقه بین هنرمندان اجرا 
می کند. سریال طنز »آنتن« نیز با 
بازی پژمان جمشیدی، هادی کاظمی 
به ماجرای قبولی دانشگاه چند عضو 
یک خانواده است. شورای صدور مجوز 
انتشار و شورای صدور مجوز تولید، دو 
شورای اصلی ساترا هستند که وظیفه 
راهبری و صدور مجوزهای لازم تولید 
و انتشار محتوا در فضای مجازی را به 
عهده دارند. این شوراها برای حمایت 
از تولید بومی متناسب با اقتضائات 
تشکیل  هفته  هر  کشور  فرهنگی 

جلسه می دهد.

 داور فوتبالی مجری شد
برنامه »محوطه گفت وگو« همزمان با شروع فصل 
جدید با اجرای علی خسروی از داوران پیشکسوت فوتبال 
روی آنتن شبکه رادیویی ورزش می رود. برنامه »محوطه 
گفت وگو« کاری از گروه ورزش و تفریحات شبکه رادیویی 
ورزش است. این برنامه از ابتدای فصل پاییز در عصرهای 
جمعه از ساعت ۱۷ پخش می شود. مریم رستمی، مدیر 
گروه ورزش و تفریحات رادیوورزش اظهارکرد: این برنامه 
تولیدی با رویکرد سرگرمی، تفریحی و آموزشی و به گونه ای 
متفاوت خاطره گویی با اهالی ورزش خواهد بود. نام برنامه 
برگرفته از شخصیت مجری برنامه آقای علی خسروی از 
داوران پیشکسوت فوتبال است؛ چرا که سال ها در محوطه 
جریمه داوری کرده و در حال حاضر وارد محوطه گفت وگو 
شده است. رستمی ادامه داد: علاوه بر ثبت خاطرات مهمانان 
برنامه، ایجاد یک فضای مفرح و در عین حال آموزنده از 
خاطرات و تجربیات پیشکسوتان در میادین ورزشی از 
جمله رویکردهای برنامه به شمار می رود. او همچنین 
خاطرنشان کرد: یکی از کمبودهای ما در رادیوورزش 
طراحی برنامه های گفت وگو محور در قالب سرگرمی و 
تفریحی و با هدف آموزشی است. این برنامه را به صورت 
فصلی آماده کردیم که اگر نیاز مخاطب تامین شد، آن را 
ادامه دهیم. محسن افضلی، تهیه کننده برنامه بیان کرد: 
در »محوطه گفت وگو« قرار است با اهالی ورزش گپ وگفت 
صمیمانه و متفاوتی داشته باشیم . نگاهی به زوایای پنهان 
زندگی آنان، مسائل شخصی و روزمره، اوضاع و احوال 
خانواده و موارد ورزشی که اگر به عنوان نقطه قوت و یا 
ضعف آن چهره بوده و کمتر کسی به آن پرداخته، ما بتوانیم 
مطرح کنیم تا برای شنوندگان جذابیت داشته باشد. او با 
اشاره به حضور علی خسروی به عنوان مجری برنامه گفت: 
فکر می کنم حضور آقای خسروی با توجه به ویژگی های 
شخصی او بتواند نظر مخاطبان را جلب کند. صراحت 
لهجه، شیوایی سخن و همچنین حضور چند ساله او در دل 
ورزش و داوری باعث در جریان بودن همان زوایای پنهان 
مهمانان می شود و این موضوع کمک شایانی به کسب 
رضایت شنوندگان می کند. از نظر من نکاتی که از مهمانان 
مطرح می کند برای مخاطب شنیدنی است. علی خسروی 
داور، پیشکسوت فوتبال و مجری این برنامه عنوان کرد: 
حدود ۳۰ سال در عرصه بین المللی داوری با ۱۰۰ قضاوت 
فعالیت داشتم. فکر می کنم این اتفاق یک نقطه عطفی در 
برنامه های گفت وگومحور رادیویی باشد؛ چرا که خاطرات 
مشترکی با ورزشکاران رشته های مختلف دارم. حس بسیار 
خوبی دارم و با انرژی این کار را انجام می دهم و همه تلاشم 
این است که این حس و هیجان را به شنونده و مهمان برنامه 
منتقل کنم. او ادامه داد: من دو سال مجری برنامه شب های 
فوتبالی بودم و حدود ۲۵ سال است کارشناس صداوسیما 
و به خصوص سیما هستم. به همین علت کار در رادیو و 

تلویزیون برای من راحت است. 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

خبــــر

  کره شمالی: 
هیچ سلاح یا مهماتی به روسیه نفروختیم

 دولت کره شمالی با رد ادعای کشورهای غربی مبنی 
بر صادرات تسلیحات نظامی به روسیه، گفت: این اقدام 
در گذشته انجام نشده و برای آینده نیز برنامه ای نداریم. 
غربی  کشورهای  ادعاهای  تداوم  فارس،  گزارش  به 
مبنی بر صادرات تسلیحات و تجهیزات نظامی توسط 
کره شمالی به روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین، با 
واکنش پیونگ یانگ همراه شد.  رسانه دولتی کره شمالی 
)کی سی انِ ایِ( به نقل از ارتش این کشور اعلام کرد که 
گزارش ها مبنی بر فروش سلاح یا مهمات به روسیه دروغ و 
پروپاگاندای غرب است. به نوشته خبرگزاری »یونهاپ«، در 
این گزارش به نقل از معاون مدیرکل دفتر تجهیزات در وزارت 
دفاع کره شمالی آمده است: »ما هرگز در گذشته تسلیحات یا 
مهمات به روسیه صادر نکرده و برای آینده نیز برنامه ای برای 
صادرات نداریم.« پیش از این نیز »واسیلی نبنزیا« نماینده 
روسیه در سازمان ملل نیز طی نشست شورای امنیت گفته 
بود گزارش ها درباره خرید توپخانه و تجهیزات نظامی از 
کره شمالی توسط کشورش، جعلی و پروپاگاندای غرب است. 
این در حالی است که روزنامه آمریکایی »نیویورک تایمز« در 
گزارشی مدعی شده بود نهادهای اطلاعاتی آمریکا ارزیابی 
کرده اند که مسکو در حال خرید میلیون ها گلوله توپ و راکت 
از کره شمالی است. مقام های آمریکایی نیز ادعا کردند که 
می توانند تایید کنند که گزارش نیویورک تایمز دقیق است 
و انتظار می رود روسیه خریدهای تجهیزات نظامی بیشتری 

از کره شمالی داشته باشد. 

  روسیه ۸۷ کانادایی را تحریم کرد
وزارتخارجه روسیه اعلام کرد: در پاسخ به اقدامات 
تحریمی دولت کانادا علیه مسکو، ده ها شهروند این 
کشور را در فهرست تحریم های خود قرار داده است. به 
گزارش مهر به نقل از تاس، وزارتخارجه روسیه با انتشار 
بیانیه ای اعلام کرد: ورود ۸۷ شهروند کانادایی به خاک 
روسیه را تحریم کردیم. در این بیانیه آمده است که 
این تحریم ها در پاسخ به تحریم های دولت کانادا علیه 
شهروندان روسیه انجام می شود. به گفته وزارت خارجه 
روسیه، در میان این افراد تحریم شده، فرماندار ایالت ها، 
فرماندهان نظامی و سران و مقامات شرکت هایی حضور 
دارند که فناوری ها و تسلیحات با کاربرد دوگانه در 
اختیار رژیم نئونازی اوکراین قرار می دهند. با آغاز 
عملیات نظامی روسیه در اوکراین، آمریکا، کانادا و 
کشورهای غربی برای توقف پیشروی ارتش روسیه، 
ضمن ارسال گسترده تسلیحات نظامی به اوکراین، 
تحریم های شدیدی علیه مسکو اعمال کردند که اکنون 
نتیجه عکس داده و این تحریم ها موجب افزایش تورم 
و قیمت های انرژی در اروپا شده و بسیاری از دولت های 
اروپایی را به اتخاذ اقدامات و تدابیر احتیاطی سوق 

داده است. 

 سرگئی لاوروف:

جنگ »اوکراین« اجتناب ناپذیر بود

محمدعلی صفورا:

  برای »پس از عاشقی« سراغ سوپراستارها نمی رویم 

کوتــــاه

  وزیر خارجه روسیه گفت: آمریکا و غرب 
به مدت ۸ سال جنایت های اوکراین علیه 
روس تبارهای شرق این کشور را نادیده 
گرفتند و دولت اوکراین هم اکنون به یک 
دولت نازی و اقتدارگرا تبدیل شده است. 
به گزارش مهر به نقل از تاس، »سرگئی 
لاوروف«، وزیر خارجه روسیه در نشست 
شورای امنیت سازمان ملل درباره جنگ 
در اوکراین اظهارداشت: تصمیم برای آغاز 
»عملیات نظامی ویژه« اجتناب ناپذیر بود. 
ما اطلاعات و شواهد زیادی را ارائه دادیم 
که نشان می دهد اوکراین تهدیدهایی را 
علیه امنیت ملی روسیه آماده کرده بود. ما 
هیچ گاه این وضعیت را نمی پذیریم. به گفته 
وزیر خارجه روسیه، جنگ اوکراین از سال 
۲۰۱۴ آغاز شد. رژیم کی یف در ۸ سال 

گذشته حملات شدیدی علیه روس تبارها 
و روس زبان ها در شرق اوکراین انجام داد. 
آمریکا و غرب در این ۸ سال تمام جنایت های 
دولت اوکراین را لاپوشانی کردند. ما ۸ سال 
منتظر اقدام بودیم و انتظار ما به پایان رسید. 

دولت اوکراین هم اکنون به یک دولت نازی 
و اقتدارگرا تبدیل شده است. وی همچنین 
درباره تصمیم مناطق شرقی اوکراین برای 
برگزاری همه پرسی پیوستن به روسیه گفت: 
برگزاری همه پرسی در دونباس، زاپروژیا، 

و منطقه خرسون پاسخی به درخواست 
زلنسکی )رئیس جمهور اوکراین( است که 
به روس ها گفت از اوکراین خارج شوید. 
همه پرسی پیوستن این مناطق به روسیه از 
۲۳ تا ۲۷ سپتامبر )یکم تا پنجم مهر( برگزار 
می شود. رئیس جمهور روسیه ۲۴ فوریه 
)پنجم اسفند ۱۴۰۰( در نطقی تلویزیونی 
اعلام کرد که در واکنش به درخواست 
و  )دونتسک  دونباس  جمهوری های 
لوهانسک( در شرق اوکراین و همچنین 
به منظور »نازی زدایی و غیرنظامی کردن 
اوکراین«، فرمان آغاز »عملیات ویژه نظامی« 
در اوکراین را صادر می کند تا از مردمی که 
هشت سال مورد سوءاستفاده و نسل کشی 
رژیم کی یفِ بوده اند، حفاظت کند و اوکراین 

از وجود »نئونازی ها« پاکسازی شود.

 ارمنستان: 
 باکو توافق آتش بس را 
با حمله مجدد نقض کرد

وزارت دفاع ارمنستان مدعی شد نظامیان جمهوری 
آذربایجان با شلیک به مواضع نیروهای این کشور در بخش 
شرقی مرز، آتش بس را نقض کردند. به گزارش فارس، 
وزارت دفاع ارمنستان اعلام کرد که نیروهای مسلح 
جمهوری آذربایجان به سمت مواضع نظامیان این کشور آتش 
گشوده و توافق آتش بس را نقض کردند. به نوشته خبرگزاری 
»رویترز«، این وزارتخانه در بیانیه ای نوشت: »در تاریخ ۲۳ 
سپتامبر، واحدهای نیروهای مسلح جمهوری آذربایجان 
رژیم آتش بس را با شلیک از مواضع مختلف علیه مواضع 
رزمی ارمنستان در بخش شرقی مرز ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان نقض کردند.« ارمنستان با اشاره به اقدام متقابل 
در شلیک به سمت نظامیان جمهوری آذربایجان، توضیح 
داد که حمله نظامیان باکو تلفاتی برای نیروهای این کشور 
نداشت. خبرگزاری اسپوتنیک هم به نقل از وزارت دفاع 
ارمنستان گزارش داد: »جمهوری آذربایجان آتش بس در 
مرز با ارمنستان را نقض کرده است. باکو هم به نوبه خود 
ایروان را به گلوله باران مواضع سه منطقه مرزی متهم کرده 
است.«  دور جدید خصومت ها بین دو کشور همسایه ۱۳ 
۲۲ شهریور( در منطقه ای نامرتبط با منطقه  سپتامبر )
مورد مناقشه قره باغ کوهستانی آغاز شد. باکو از حمله  در 
پاسخ به اقدام تحریک آمیز ارمنستان خبر داد و ایروان هم 
گفت که نیروهای جمهوری آذربایجان شهرهای مسکونی 
ارمنستان بدون هیچ زیرساخت نظامی را هدف گلوله باران 
قرار دادند. هر دو کشور در ساعات بعد همان روز ۱۳ سپتامبر 
با آتش بس موافقت کردند که شبانه نقض شد. بعد از آن، 
آتش بس دیگری اواخر ۱۴ سپتامبر اجرایی شد. مناقشه 
دیرینه بر سر قره باغ کوهستانی سپتامبر ۲۰۲۰ شعله ور 
شد که جدی ترین تشدید تنش در روابط جمهوری های 
ارمنستان و آذربایجان در طول سال ها بود. این خصومت ها در 
نوامبر ۲۰۲۰ با اعلامیه سه جانبه با میانجیگری روسیه پایان 
یافت. وضعیت در منطقه همچنان متشنج باقی مانده است.  

عمران خان از دادگاه عذرخواهی کرد
نخست وزیر  کرد:  اعلام  عمران خان  مدافع  وکیل   
سابق پاکستان  درخصوص اهانت و بی احترامی به دادگاه 
عذرخواهی کرد؛ اقدامی که می تواند از رد صلاحیت وی 
در حوزه سیاست جلوگیری کند. به گزارش ایسنا، به نقل از 
خبرگزاری رویترز، فیصل چودری، وکیل مدافع عمران خان، 
اعلام کرد: دادگاه تصمیم گیری درخصوص کیفرخواست علیه 
عمران خان را به تعویق انداخته و از وی خواسته بود تا تاریخ 
۳ اکتبر عذرخواهی بی قید و شرط خود را به صورت کتبی ارائه 
دهد. چودری به رویترز گفت: دادگاه این حرکت عمران خان 
را تحسین کرده و انتظار داریم که پس از این عذرخواهی از او 
رفع اتهام شود. رسانه های محلی به نقل از عمران خان نوشتند: 

اگر از خطوط قرمز عبور کردم، معذرت می خواهم. 

 رئیس جمهور ترکیه در بیانیه ای اعلام کرد که روند 
گفت وگوها با واشنگتن برای خرید جنگنده های اف۱۶ 
مثبت است و به زودی نتیجه خواهد داد. به گزارش 
فارس، »رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور ترکیه گفت: 
امیدواریم به زودی تحولات مثبتی در خصوص خرید 
جنگنده های F۱۶  از ایالات متحده آمریکا رخ دهد. طبق 
گزارش خبرگزاری »آناتولی«، این بیانیه مطبوعاتی در خانه 
ترکیه در نیویورک و )پنجشنبه( یک روز پس از شرکت 
وی در نشست های مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
صادر شده است. اردوغان در خصوص خرید جنگنده های 
F۱۶ گفت: کارها به سمت مثبت پیش می رود و امیدواریم 
این روند ایجابی ادامه پیدا کند؛ فکر می کنم به زودی زود 

نتیجه بگیریم. رئیس جمهور ترکیه اظهارداشت که با »جو 
بایدن« همتای آمریکایی خود و اعضای جمهوری خواه سنا 
در خصوص پرونده خرید جنگنده های F۱۶ گفت وگوهای 
مثبتی داشته است. وی با توضیح اینکه »خلوصی آکار« 
وزیر دفاع ترکیه نیز با طرف آمریکایی رایزنی داشته، گفت: 
»ما در مراسم استقبال )در حاشیه هفتاد و دومین اجلاس 
مجمع عمومی سازمان ملل( فرصت نداشتیم با آقای بایدن 
دیدار گسترده ای داشته باشیم.« اردوغان افزود: ممکن 
است بعدا فرصتی برای گفت وگوی تلفنی در این زمینه 
داشته باشیم و از طریق گفت وگوهایی که توسط وزرای 
دفاع و امور خارجه کشورمان انجام خواهد شد، این روند را 

پیگیری خواهیم کرد. 

 رجب طیب اردوغان:
به زودی جنگنده های »اف-16« آمریکا را می خریم 

 شبکه خبری راشاتودی در خبری فوری گزارش داد: 
 )Zaporozhye( همه پرسی در دو منطقه زاپوروژیه
و خرسون )Kherson( واقع در شرق اوکراین برای 
الحاق به روسیه آغاز شد. به گزارش ایرنا، تارنمای خبری 
راشاتودی در ادامه این خبر نوشت: روسیه در حال حاضر 
کنترل منطقه خرسون و همچنین بخش های بزرگی از 
منطقه زاپوروژیه واقع در شرق اوکراین را در اختیار دارد که 
پس از آغاز عملیات نظامی مسکو در این منطقه به تصرف 
در آمد. درهمین حال خبرگزاری تاس نیز ضمن پوشش 

این خبر افزود: شهروندان جمهوری های خلق دونتسک و 
لوهانسک و همچنین مناطق آزاد شده خرسون و ژاپوروژیه 
در منطقه دونباس طی پنج روز، ۲۳ تا ۲۷ سپتامبر )یکم 
تا پنجم مهرماه( قرار است تا در همه پرسی الحاق به خاک 
روسیه آراء خود را به صندوق بیندازند. ازسوی دیگر شبکه 
خبری سی ان ان نیز دراین باره گزارش داد: همه پرسی 
در چهار منطقه واقع در شرق اوکراین، شامل لوهانسک، 
دونتسک، خرسون و زاپوروژیه برای پیوستن به روسیه تا 
ساعاتی دیگر آغاز خواهد شد، این همه پرسی که مورد 

تایید مسکو است، از سوی غرب محکوم شده است. این 
در حالی است که در سال ۲۰۱۴ هم شبه جزیره کریمه 
با برگزاری همه پرسی به روسیه پیوست. رئیس جمهوری 
روسیه روز ۲۱ فوریه)دوم اسفندماه( با انتقاد از بی توجهی 
غرب به نگرانی های امنیتی مسکو، استقلال جمهوری های 
خلق دونتسک و لوهانسک را در منطقه دونباس به رسمیت 
شناخت. وی سه روز پس از آن، آغاز عملیات نظامی ویژه 
علیه اوکراین را اعلام کرد و روابط پرتنش مسکو-  کی یف به 

رویارویی نظامی تغییر وضع  داد. 

 همه پرسی الحاق »دونباس« به روسیه آغاز شد 


